
.D 
2005/06 

UNA GRAN TEMPORADA 

HAL18URGUESERIA BRINS 

DEL '1 AL '1 6 DE ..JULIOL 



~v~ 

~-~ 
2006 

n° 275 
Obra Cultural Balear 

Capdepera 
I 

Cala Rajada 

Hen~fet aquest número: 
Joan Rai 

Pep Terrassa 
Jaume Fuster 
Paco Galiàn 

Llucià Rinyon 
Berta Liesegang 

Felip Esteva 
Miquel Piris 

Lluís Cerrada 
Ma Àngela Melis 

Joan Torres 
Sebastià Ferrer 

Pau Alemany 

C(lp Vermell 
t~(ereix aquestes 

plunes a qualsevulla 
que fengui re a dir 

Dipòsit legal 
1197/80 

Imprès a 
SIBA 

Santa Margalida 

membre de I'APFM 

editorial 2 

PoRTALET 

l-li ha molts de sfmptomes que delaten un retrocés en el procés de normalitza ·ió lingüísti
ca, ço és en l'intent de retornar el català a tots els àmbits públic i de promoure'n I ús en els 
àmbits privats. Des de l'advcnirnent de la democràcia, primer amb l'Estatut d' utonomia i, 
posteriorment amb la Llei de Normalització Lingüí. tic a ets respon ab les pol i tics, de dretes i 
d'esquenes. amb més o manco entusiasme, havien vogat sempre en la mateixa direcció. Molt 
espec ialment en el camp educatiu , ' hav ia fet un esforç considerable -el més productiu. 
possiblement- per tal que els nadius recuperàssim l'autoestima i perquè els nouvinguts es 
poguessi.n integrar en una societat cohesionada al vo ltant de la llengua prò-pia d la omuni tal 
d'a oll ida. 

Dit a ix · , ens hem d apressar a afegir qm:, n molts dc period d 'aquesl pas at immediat. 
la tebiesa dc les actuacions polítiques ha estat evident: Ics ll eis que un polítics apro aren, 
aquests mateixos polítics les han aplicat amb desgana, si no és que s' han ignorat directament. 
Devien pen ar. des de les institucions, que no calia fer r s que el malalt e ta va tan r;reu que 
no feia là lw malar-lo, i que es moriJia tot so l. Ara. però, els ha pegat ta pre sa. perquè aquest 
malall In llengua catalana de Mallorca, Menorca i Ei i sa, n acaba dc donar la pa sa cap a 
l'allre món. Encara hi ha molta gent que emprenya. que dóna càstig que no es re igna, que 
lluita. Dc manera que la inactivitat política no sembla su-ficient, al menys a CUit tenninj. per 
acabar amb la ll engua que ens ha identificat al llarg de gairebé 800 anys. 

D'a.quf c¡ue comencin a promoure·s iniciativ s que. si no ' han pensat per anihi lar el 
català, co a que no podem demostrar, igualment produeixen efecte [e.t<J is, de tal manera que 
els eus respousabl~, que uo &ón ben r.lt~, c11 coneixen perfectament les COilseqüèncics. La 
posada en marxa d una televisió pública amb devers un 40%, de la programal:iÚ ~11 cllillelli 
(amb tot el cine en aquesta llengua). i amb el 10% restan t fet en modalitats' ' que, amb 
escas es e.xcepcion . fi111 empegueir. presta un nuc servei al procés dc nonnnlització. La 
proposta d' un decret de tri lingüisme, a càrrec dc la Conselleria d'Educació que, de forma 
inusirada a tot Europa, ele a una llengua estrangera al mateix rang de la llengua pròpia, no 
deixa de ser una passa que ntempta directament contra la llengua mé atebl ida dc I e tres que 
es pretén fer concórrer, en aquest ca el català. Que de del Govern s'injectin en dos anys 
243 .000 euros a l'aJlOmenada s ciación Familiar. amb una representativitat que encara és 
per demostrar però de la qual en coneixem les seves actuacions adreçades a recolzar¡· esmentat 
decret de trilingüisme i a reclamar la derogació del decret de mínim promulgat pel mateix 
Jaume Ma tas i que suposa que almenys el 50 per cent dc I 'ensenyarnenl públ.ic i concertat es 
faci en català), i rot "pel bé de la llengua espanyola". significa una aposta decidida a fa or de 
grups declaradament bel·ligerants comTa la llengua catalana. La reconversió en bilingüe 
del premis literaris ''Rei en Jaume' de al vià i 'Ciu tal dc Palma ', e peciahneotel segon. pel 
prestigi de què gaud ia, es una coça a I 'os de la cama dc la nostra llengua. Finalment, i oticiat 
conjuntament per PP i P OEa l' hora de consensuar el futur nou estatut d autonomia de les 
J.lle Balears i a pesar de la cooficialitat proclamada per la onstitució ningú no tendrà 
obligació dc coneix er el català (a ca nostra! ) però si de conèixer el castellà a ca nostra!) i això, 
es miri per on es miri constitueix la manifestació explícita de la vo lunat d' uns i d'altre de 
mantenir la nosLTa llengua en la cond ició actua l dc minorització, de subordinació en fi de 
segona categoria. 

Aquest es el panorama. Des de les nostres institucions, per si Madrid oo ens bastava. i ara 
ja sense dis ·imulació, es dispar<1 contra la línia de flotació d'un vaixel l que, per la mateixa 
pressici social que suposa una irnmigrnció numèricament im po sible d'in tegrar. hauria acabat 
enfonsant-se se.nse ajuda dc ningú. Es veu. però. que n'hi ha que es volen penjar la tuedalla 
d'haver pegat el tret de gràcia a un tèrit de mort. Quin mal gust! 
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Plaça 
des 

Sitjar 

Mercat Medieval 
Ja sona llunyana aquesta notícia, però no podem deixar 

d'esmentar que tomà a ser tot un èxit de públic i participants. 
Un any més, Capdepera retornà al seu passat medieval, 
per més que de cada vegada hi ha més menjua i més 
paradetes de bijuteria, i menys artesania. Alguns parlen 
de la pèrdua de qualitat i de 1 'abandó del Castell, altres de 
caure en la repetició i una certa permissivitat (tassons i 
plats de plàstic, màquines elèctriques, venda d'objectes 
manufacturats ... ) Nosaltres, però, ens ho passarem molt 
bé, malgrat l'aclaparament de tanta gent com hi hagué en 
les hores punta, passejant, firant o seguint els nous 
espectacles. 

CAIXA DE BALEARS 
Oficina de Capdepera 

Plaça de la Constitució, 1 
Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 
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En destacam, del mercat, l'emotiu pregó i l'ambientació 
general, que convidava a sortir al carrer. L'any vinent 
esperam que s'esmenin els errors i que no es camini cap a 
la decadència. (*) 

Fems 
L'empresa Rebalim, com a concessionària de la 

recollida de fems del municipi, ha començat la campanya 
informativa per tal d'implantar la recollida de fems selecti
va, porta a porta. Dia I d'agost serà la data de posada en 
marxa del nou sistema, que ara per ara només afectarà el 
nucli urbà de Capdepera .. 

Com a pas previ i preparatori, varen tenir lloc unes 
xerrades informatives adreçades als de les escoles de 
Capdepera, en què, d'una forma pràctica i clara, s'explicà 
el nou sistema de recollida, la importància de reciclar i la 
selecció de residus. Una altra reunió informativa tengué 
lloc en el club de la tercera edat de "Ca Nostra". 

Els dies 26 i 27 de juny hi hagué dues reunions més, per 
barriades, amb notable presència de públic, on els assistents 
foren informats del nou sistema de recollida i es lliurà un 
kit de reciclatge consistent en tres bosses (una per a cada 
tipus de residus), un imant-calendari i un ganxo per a penjar 
les bosses. S'ha previst que un gmp de col·laboradors, de 
protecció civil i de la tercera edat, completin la campanya 
informativa domiciliària. 

La implantació d'aquest sistema -una aposta que 
consideram ambiciosa- pot suposar un increment 
important del volum de reciclatge del nostre municipi i 
l'eliminació dels molests i poc higiènics contenidors dels 
carrers. Com sempre, falta veure la implicació dels grans 
productors de residus, que no solen destacar -tret de 
comptades excepcions- pel seu grau de col-laboració. 
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Parcelari 
El proper divendres 30 de juny de 

2006 a les 12h., a l'edifici de Son Lladó 
seu del rectorat de l' Universitat de 
les Illes Balears, tindrà lloc la signa tu- ,.. 
ra del conveni de col-laboració entre 
I' Ajuntament de Capdepera i I' 
Universitat de les Illes Balears (UIB), 
per crear una versió digital del llibre 
parcel·lari de Pere d' Alcantara Peña 
de 1859-60. 

Descripció del parcel·lari d'Alcantara 
Peña Nicolau. 
TÍTOL: Plan General Parcelario Estadística del 

tennino de Capdepera. - Socors i emergències. 3 3 participants en el 
AUTOR: Pedro Alcantara Peña Curs d'autoprotecció a les platges 
DATA: 1859-1860 - Vigilànciadelesplatges,atenciósanitàriaa 
MATÈRIA: Paper 4.965 persones i 20 embarcacions 
TÈCNICA: Tinta i aquarel-la - Cooperació internacional: campanya de 
DIMENSIONS PAPER: 725 x 885 mm recaptació per a les víctimes del Tsunami del 
DIMENSIONS TAPES: 735 x 905 mm sud-est asiàtic (18.586,05 euros) 
COBERTA: cartó i pell - Voluntaris : Hi va haver 45 voluntaris 
NOJvffiREDE LAMINES: 15larnines dobles efectius i s 'ha creat un voluntariat social de 13 
i una de la guarda 

Creu Roja 
L'Assemblea Local de la Creu Roja de 

Capdepera presentà la memòria de 1' any 2005, 
a càrrec del coordinador Gregori o Molina i del 
president Pere Taberner. Entre d'altres 
informacions, destacam que la Creu Roja local 
compta amb prop de 200 socis i un gtup de 45 
voluntaris, que permeten dur a terme una 
important tasca de caire social, especialment 
amb el col·lectiu de la tercera edat. En total, 
entre Capdepera i Sant Llorenç, prestaren 
serveis a 5.574 persones, en distintes línies 
d'actuació: 
- Intervenció social: 31 persones en el Cen
tre de Dia de Capdepera; 25 persones en el 
servei de menjar domiciliari; 22 persones, 
ajudes tècniques (a persones amb qualsevol 
tipus de discapacitats ); 51 persones amb tele
assistència; 31 persones gaudiren del servei de 
transport adaptat i altres 6 d'ajuda domicili ària 
complementària 
- Pobresa: se n'han beneficiat 238 persones 
a Capdepera 
- Dona: implantació de tele-assistència mòbil 
per a víctimes de violència de gènere 
- Infants i joventut, transport de 6 nins i 
runes 

persones 
- Socis: Entre Capdepera i Sant Llorenç hi 
ha 197 socis. 

Càritas 
Igualment, Càritas i el Grup d'Acció So

cial de Capdepera-Cala Rajada presentaren 
recentment la seva memòria de 1' any 2005, pel 
que fa a les intervencions en el nostre municipi, 
que podem resumir aL·d: 
* Programa d'atenció primària (atenció a 
famílies amb greus problemes econòmics): 
- Ajudes per a bolquers i llet per a nadons 
( 13 famílies) 
- Ajudes d'aliments ( 6 famílies) 

Sol·licituds i seguiments RMI ( 6 famílies) 
- Ajudes econòmiques: lloguer, transport, 
medicaments 
* Programa Economia Social: 
- A Cala Rajada: botiga "Filosa" (on es 
promou I' economia social i solidària a través 
de la captació, posada a punt i venda de roba 
de segona mà). 

*Programa de voluntariat: 
A través de les diferents reunions 

dels GAS. s'intenta crear tm espai de reflexió 
i anàlisi dels problemes i necessitats de la 
comunitat. 
*Programes d'Inserció i Ocupació: 
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MACROSOL(Capdepera-CalaRa
jada: 22 participants). L'objectiu és fer possible 
una inserció social i laboral de les persones que 
viuen en risc d'exclusió social. 

Curs d'habilitats per al treball 
domèstic (Cala Rajada: 12 participants). Mòdul 
d'infermeria i d'organització de les tasques de 
!allar. 

Curs bàsic de restauració (Cala Ra
jada: 21 participants). Aprenentatge de les 
nocions bàsiques del treball de cambrer: acti
tud, habilitats, protocol, idiomes ... 
*Programa d'immigrants (específic per a 
immigrants, els quals participen en les activitats 
abans esmentades. 
* Prog¡·ama de sensibilització: 

Campanya "Cap nin sense joguina 
( 6 famílies) 

Campanya del Rebost (per Nadal): 
recollida d'aliments que es reparteixen durant 
tot I' any a les famílies que més ho necessiten. 

Mostra 
La IV Mostra de Teatre Infantil i 

Juvenil de Capdepera, ha complert un 
ampli programa d'activitats teatrals, 
de música i dansa, i desenvolupat pels 
tallers de l'A pima de s'Au ba, pels 
alumnes de les escoles, pels tallers de 
teatre del Centre Jove i per l'escola 
de ballet Stylo. El programa se va 
allargar del dia 2 de juny al2 de juliol. 
Pràcticament totes les obres es 
representaren en horari matinal per als 
alumnes dels centres escolars, i de 
vetlada per al públic en general. Les 
obres representades foren: 
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Dia 2, Ball modem i pop espanyol (grup de dansa de 
l'AMPA de s'Auba); dia 7, La nit del Sol (taller de teatre 
de s'AMPA de s'Auba); dia 9, L'Arc de Sant Martí i La 
Granja Sol (taller de teatre de s' AMPA de s' Auba); dia 13, 
Hotel Lios i L'escola que es va morir (alumnes de 6è de 
s'Alzinar); dia 15, Na Jerònia de sa Llata (alumnes de 6è 
de s'Auba); dia 19, La rateta que agranava l'escaleta 
(alumnes de 3r de s'Alzinar); dia 20, 8 dones (taller de teatre 
del Centre Jove); dia 22, L'amor també és això (taller de 
teatre del Centre Jove) i dia 1 i 2 de juliol, Claqueta, càmara 
y acció (alumnes de l'escola de ballet Stylo). 
Com a novetat, aquesta vegada els participants de la mostra 
gaudiren d'un camet que els permetia l'accés a totes les 
funcions de forma gratuïta. 

Prèviament, havia tengut lloc la presentació de la Mostra, 
dia 31 de maig, en què, a més, es lliuraren els premis als 
guanyadors del concurs de dibuix per a il-lustrar el progra
ma. Després, el grup Sa Xerxa presentà 1' obra Artur i Merlí, 
cròniques de Camelot. 

Bàsquet 
El passat 24 de juny, el club de bàsquet Atlètic Escolar 

dugué a terme la seva tradicional jomada de portes obertes 
en el poleisportiu Es Figueral. Aquesta activitat reuní un 
bon grapat d'aficionats a l'esport de la cistella i serví per a 
presentar el club als nins i nines de les escoles esportives i 
dels col·legis, amb la intenció de formar els equips de 
categories inferiors del club. 
Durant tota la tarda hi hagué 
jocs, sorteig de regals, 
competicions i berenar per 
als participants. 

Ja de vetlada, va tenir 
lloc el sopar 
d'acomiadament de la tem
porada, al qual hi eren 
convidats tots els jugadors, 
socis, entrenadors i directius 
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Gala 
Dia 2 de juny ens arribà, una vegada més, la Gala 

Lírica de la Fundació Teatre Principal, que compta amb 
el patrocini del Consell de Mallorca. Es tracta d'una 
selecció de fragments de sarsuela, que interpretaren 
l'Orquestra Lírica de Mallorca i solistes, sota la direcció 
del mestre Rafel Nadal. I, una vegada més, suposà una 
gran èxit de públic. 

Cinema a Capdepera 
Sembla que la projecció de pel·lícules en el teatre de 

Capdepera està assolint una programació estable. Ara 
per ara hem pogut gaudir d'unes quantes pel·lícules de 
caire comercial, però prou inlcn::ssunls i ulruL:livL:s, L:um 
Ice A ge 2 (el desgel), Manuale d' Amore, Roc & Cat o El 
Codi da Vinci. De moment es fan dues sessions, a les 19 
i a les 21 hores, en diumenge. S 'ha de dir que, fins al 
present, la resposta del públic ha estat més aviat freda. 

Escolar 
Després d'anys i panys de navegar per les poc 

atractives aigües de la Primera Regional, l'Escolar ha 
assolit 1 'ascens a. Preferent, que és sens dubte la categoria 
que correspon al potencial del club gabellí, i en la qual, a 
més, militen els rivals comarcals: Artà, Cardassar i Cala 
Millor. Any rere any, 1 'Escolar es postulava com a candidat 
a l'ascens, però per una o altra circumstància, aquest no 
es concretava, i no ha estat fins en el campionat que acabà 
el passat mes de juny que, per fi, de la mà de Biel Torres, 
el primer equip tomà a aquesta Preferent on, amb tota 
seguretat, no ha de patir per a mantenir-se. 

Malgrat la felicitat de la pujada de categoria, les 
relacions entre l'entrenador i la directiva, sembla que no 
han estat d'allò més cordial, fins al punt que Biel Torres 
es perfila com a nou entrenador del Cardassar, mentre 
que l'Escola~: quedaria en mans de Joan Gayà. El més 
lamentable de tot és que, segons es comenta en cercles 
esportius, la sortida de Biel Torres implicaria també la 
d'alguns jugadors que han estat decisius en aquest ascens 
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que comentam. 
No podem passar per alt, tampoc, l'ascens de l'equip 

juvenil que, després d'una brillant temporada (quedaren 
tercers a la classificació final de Preferent) puja a categoria 
Nacional, la màxima que es juga a Mallorca. I encara hem 
de parlar de l'equip de cadets que, igualment, ha pujat de 
categoria. 

De tot això no podem sinó deduir-ne que el planter de 
I 'Escolar continua donant bons fruits i que a partir d'aquest 
planter, i sense necessitat d'haver de recórrer a reforços 
de fora poble, es pot aspirar a consolidar el primer equip a 
la Preferent, i qui sap si a alguna cosa més. 

Enhorabona a l'Escolar, per tots aquests èxits, i que 
sigui per mols d'anys. 

Concerts fi de curs 
Durant el cap de setmana del 16, 17 i 18 de juny se 

celebraren, en el Teatre Municipal, sengles concerts dels 
alumnes de I 'Escola Municipal de Música, enmig de 
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Noms propis 
-El passat mes de juny, l'amo Toni Domínguez celebrà 

els cents anys, i fou homenatjat en el saló de Plens de 
1 'Ajuntament, que s'omplí de familiars i amics que volgueren 
estar al costat d'aquest gabellí centenari. A més d'obsequis 
de distintes institucions, la Coral Gabellina li dedicà unes 
cançons. L'amo en Toni, que en pogueu fer molts més! 

- El jo ve Miquel Moyà quedà final is ta de la convocatòria 
Art Jove 2006, en l'apartat de còmic, la seva obra quedà 
exposada, juntament amb la dels altres finalistes al centre 
Cultural de Sa Nostra a Palma. 

- Dins el mateix certamen, Art Jove 2006, el grup tea
tral "Noctàmbuls", integrat pels actors gabellins Biel 
Bisquerra, Toti Fuster i Pau Arévalo, assolí la final que se 
celebrarà el proper mes de setembre. 

- Mima Vi teri i Anais Ventura aconseguiren el primer 

1 'habitual trull d'alumnes, familiars i espectadors, que pugen • 
i baixen de l'escenari. L' augment de la qualitat de les 
interpretacions i una major varietat instrumental ( piano, 
flauta, guitarra, violí, xeremies, violoncel....) fan els concerts 
més interessants i suposen una major preparació de les 
actuacions. 

premi del concurs 
d'objectes realitzats 
amb residus reciclats 
que organitza el Consell 
de Mallorca. L' objecte 
premiat és un porta-cd 
anomenat "Dimoni trist" 

Tam ara 
García, Catalina Maria 
Brotard, Miquel Martí i 
Paula Liesegang, 
alumnes de s'Auha i 
s'Alzinar foren els 
guanyadors del concurs 
de dibuix i redacció, que 
organitza l'Associació 

Enguany se va fer entrega dels diplomes a la primera 
promoció d'alumnes que han acabat el primer cicle a 
l'Escola de Música de Capdepera. Ja homologat. 

XIX Serenates d'Estiu 
La XIX edició de les Serenates d'Estiu, que organitzen 

les Joventuts Musicals de Capdepera, és a punt de 
començar, segons el programa que els responsables ens 
presenaren. Com cada any, hi haurà un concert cada dijous 
de juliol, en els jardins de Sa Torre Cega, a les 22 hores. 
Tret de canvis de darrera hora, el programa serà el següent: 

Dia 6 de juliol, actuació dels monjos budistes del 
monestir Gaden Ngari (abans, entre els dies 3 i 6 de juliol 
faran un Mandala ritual al poliesportiu) 

Dia 13 de juliol, actuació de la soprano holandesa Cécile 
van de Sant, acompanyada al piano per Vaughan Roydon 
Schlepp. 

Dia 20 de juliol, Quartet Dialogue, que interpretarà obres 
barroques del segle XVIII 

Dia 27 de juliol, actuació del grup vocal alemany 
Amarcord Ensemble. 

Hotelera, després d'haver visitat els hotels de Capdepera 
. El president de l'Associació Joan Massanet juntament 
amb la secretària Glòria Gonzalez i les directores dels cen
tres escolars repartiren els premis consistents en uns 
presents i un val per a una estada a un hotel de Mallorca 
de la cadena Viva Hotels. 

s us 
L'Obra Cultural Balear va donar el tret de sortida a la 

campanya SUS-Mallorca, L'acte va tenir lloc el passat 29 
de juny, en el Conservatori de Palma, ple de gom a gom. 
SUS-Malloca vol constituir una vertadera marató 
reivindicativa que, al llarg de tot l'any, recorrerà tots els 
pobles de l'illa, fins tomar a Ciutat, on es farà una gran 
mobilització abans de les eleccions de maig de 2007. Cada 

Horari: de8'30a 13'30h. i de 17 a20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 
CI Magallanes, 22 (davant Correus) 

fruites [verdures Tel. 971819203 Cala Rajada 
1 
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cap de setmana, a un poble o a una barriada diferet, es 
faran diades per la llengua, consistents en actes lúdics i 
vindicatius que impliquin les distintes entitats i grups de 
cada lloc. 

En el cas de Capdepera, des de fa setmanes, els 
membres de 1 'Obra estan elaborant el programa d'activitats 
locals, que, en principi, està previst que tenguin lloc en el 
mes de setembre. En un proper número us n'oferirem els 
detalls, però ja podem avançar que no hi mancaran ni la 
música, ni els fòrums de debat ni les lectures de manifests 
al-lusius. 

Excursions 
Després d'haver davallat el torrent de Pareis, el passat 

mes de maig, el grup escursionista de Capdepera donà per 
acabada la temporada amb una sortida al Parc Natural de 
Cabrera, que va tenir lloc el passat 25 de juny. Hi anaren 
en barca, des de la Colònia de Sant Jordi i, una vegada a 
1 'illa, foren rebuts pels guardes del parc, que acompanyaren 
el grup fins al Castell, on se'ls explicà la històira de 1 'illa. A 
continuació, mentre uns aprofitaren per fer un capficó a la 
platja, uns altres optaren per fer una caminada fins al far 
de n'Ensiola. Després de dinar tots junts emprengueren el 
viatge de retorn a Mallorca. En definitiva, una magnífica 
jornada, amb bon temps i bon ambient. 

A principi del mes de setembre tendrà lloc una reunió 
per a programar les excursions de la propera temporada. 

Ca teva ! 

www. (diente¡cano{iver@ 
cano{iver.e.te efonica.net 

. . carn1sser1a 
xarcuteria 
ver~uleria 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes: 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

Horari 
de 8,30 a 13,30 i de 17,00 a 20,30 h. 

7 

Presentació 
El comitè republicà de Capdepera va presentar 

l'associació per a la recuperació de la Memòria Històrica 
de Mallorca, a la sala polivalent del Teatre. Manel Smírez 
i Antònia Oliver parlaren dels objectius d'aquesta 
associació que vetlla per retornar la justícia i dignitat a les 
víctimes de la guerra del3 6 i la repressió posterior. Aquesta 
iniciativa ha permès relacionar descendents dels 
represaliats. Per a més informació de les seves activitats 
es pot consultar la pàgina web: www. 
memoriadelesilles.org 

Nota de la redacció(*) Perzm error informàtic i manca d'espai no podem 
reproduir l'emotiu pregó del Mercat Medieval2006a cèm·ede d01~yaAntòniaMelis. 
En el proper número esperem! incloure'! 

art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
. tot un clàssic 

carrer eltonor servera, 3 7 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 
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Programa de les festes del Carme 2006 

Dissabte, 1 de juliol, 
19,00 hores. XVII Mitja Marató del Carme. 
Sortida i arribada al moll. Programes a 
part. 

Divendres, 7 de juliol, 
20,30 hores. Passacarrers amb la CC. 
Banda de Música de Capdepera, 'els 
que ningú vol', els Xeremiers i 'renou de 
festa'. 
21.00 hores. Animació infantil amb el 
grup local Terra Roja a l'esplanada del 
moll. 

Dissabte, 8 de juliol, 
15,00 hores. Baptisme de la mar. Sortida 

B 
o 

en barca per a nins i nines. Inscripcions a la Confraria de 
Pescadors. 
21 ,00 hores. A l'església de Cala Ratjada Pregó de les 
festes a càrrec de na Maria del Carme Fuster. Tot seguit 
concert de la Coral de s'Alzinar. Programes a part. 
22,15 hores. Presentació de la I Reserva Marina al poble. 
22,30 hores. Morralla Xop I estival. I estival alternatiu en 
commemoració de la creació de la reserva marina de 
Capdepera. Programes a part. 

Diumenge, 9 de juliol, 
09,00 hores. Xl Travessa del Llevant en Piragua. Sortida des 
de la platja de Font de Sa Cala. Programes a part. 
10,00 hores. Mulla't per l'esclerosi. Fins a les 18,00 Hores, a 
la Platja de Cala Agulla, davant de la Creu Roja, hi haurà una 
diada divulgativa damunt la malaltia de l'esclerosi múltiple. 
Programes a part. 
1// Milla Urbana Festes del Carme. A les 18,00 hores curses 
dels al•lots i a les 20,00 hores dels adults. Inscripcions una 
hora abans al moll. 

Dilluns, 1 O de juliol, 
21 ,30 hores. Ball de Bot amb Aires Gabellins. 
23,00 hores. 11 Festival de la paròdia publicitària i I Festival 
de Curtmetratges. Programes a part. 

Dimarts, 11 de juliol, 
22.00 hores. Revista musical la mar de guapa. Després del 
seu periple mundialista animant a tots els estadis 
d'alemanya els Pescadors tornen amb la Copa i un repertori 
de lo més refrescant. 

1 
f Dimecres, 12 de juliol, 
i 18,30 hores. Taller de llata. 

18,30 hores. Taller de fer peix net i cuina a 
càrrec del Súper-xef J.R.Esteva.Primer dia. 
22,00 hores. Cinema a la fresca. Amb la 
projecció de la pel•lícula Ice Age2: el 
desglaç. 

Dijous, 13 de juliol, 
18,30 hores. Taller de llata. 
18,30 hores. Taller de fer peix net i cuina a 
càrrec del Súper-xef J.R.Esteva. Segon i 
darrer dia. 
22,00 hores. Serenates d'estiu a la Torre 
Cega. Programes a part. 

Divendres, 14 de juliol, 
20,30 hores. Sopar mariner al moll. Ambientació i ball a 
càrrec de' n Jimmy Tom. A continuació pel qui vulgui, 
Karaoke. 

Dissabte, 15 de juliol, 
17,00 hores. Jocs pels al•lots al Moll. 
22 30 hores. Verbena. Com marca ja la tradició, la nit més 

' 
esperada de l'any. Actuaran: 
Trio Piscis 
Marítima Orquesta Swing 
Dónde estabas tu? 
Gran fi de festa amb DJ Juan Campos 

Diumege, 16 de juliol, 
06,30 hores. Au ba escandalosa pels més resistents, una 
volteta pel poble. 
19 45 hores. Sortida de la mare de Déu del Carme 
ac~mpanyada pels mariners, la CC. Banda de Música de 
Capdepera i el Grup de Cornetes i Tambors. 
20 00 hores. Missa del Carme. 

' 
21 ,00 hores. Processó marítima. 
22,00 hores. Focs artificials. 
23,00 hores. Xl Cantada d' Havaneres. Hi haurà Rom 
Cremat per a tothom. 

L'organització es reserva el dret d'introduir 
canvis en aquest programa. 
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AGRICULTURA ECOLÒGICA 
UNA VINTENA DE PAGESOS DE MALLORCA I LA CONSELLERA MARGALIDA MONER VISITAREN 
EXPLOTACIONS AGRARIES ECOLÒGIQUES A ANDALUSIA 

Una vintena de productors d'agricultura ecològica 
de Balears, acompanyats per la consellera 
d'Agricultura i Pesca, Margalida Moner; el director 
gerent de Semilla SA, Joan Simonet; el president del 
Consell Balear de Producció Agrària Ecològica, 
Carlos López-Jurado i la seva directora tècnica, Aina 
Calafat, viatjaren uns dies a Andalusia, per a visitar 
diverses explotacions agràries ecològiques i així po
der conèixer noves experiències referents a aquesta 
activitat, que no utilitza cap substància química en els 
seus processos productius, i que té un bon futur per 
endavant. 

Després de ser rebuts pel batle de Huelva, Pedro 
Rodríguez i pel d' Ayamonte, Francisco Vella, i 
visitar la famosa "aldea del Rocío", 1' expedició 
balear visità els cultius de l'empresa Bionest, vora 
el parc de Doñana, dedicada a la producció de 
fruita; la bodega de Puerto Carretas a la Sierra 
Morena cordobesa; la cooperativa oliera Los 
Pedroches a Pozoblanco (Còrdoba), i diverses 
explotacions ramaderes de Sevilla. 

Els agricultors i ramaders mallorquins comencen 
a veure que el futur està en la producció amb el 
sistema ecològic. La primera impressió d'aquesta 

visita fou la gran escala a la qual ha arribat 
l'agricultura ecològica a Andalusia, amb més de 
400.000 hectàrees, el que suposa un 8% de la 
seva superfície agrària útil (SAU). A les illes 
Balears es dediquen a l'agricultura ecològica 
unes 16.000 hectàrees, amb un 7% de la SAU, i 
amb uns 400 operadors. 

Els nostre.s pagesos eomprov::~ren C:Jlle 1::~ 

producció a gran escala no està renyida amb 
1 'agricultura ecològica, sinó tot al contrari. 
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L'empresa de majors proporcions que es visità fou 
Bionest, que compta amb 900 treballadors, d'ells 400 
contractats en origen a Rumania. Els seus cultius 
abracen unes 500 hectàrees dedicades a la fresa 
majoritàriament, i també a altres fruites. Produeixen 
13 milions de quilos de fresa i tota la producció la 
venen a França i Alemanya. 

El balanç general de la delegació balear fou ben 
clarificador: és possible una agricultura ecològica a 
gran escala sense perdre qualitat i respecte al 'entorn. 

La consellera Margalida Moner quedà admirada 
dels progressos del 'agricultura ecològica a Andalusia, 
i animà als nostres pagesos a que "ens presentin 
projectes per a posar en marxa iniciatives d'aquest 
tipus. Des de la Conselleria els recolzarem". 
Margalida Moner també indicà: "ja està bé del mite 
de que I 'ecològica sigui una agricultura de "senalleta", 
crec que amb aquestes visites a Andalusia, hem 
descavalcat aquest mite i podem anar a més amb 
projectes de viabilitat per a la nostra agricultura 
ecològica". 

CAFETERIA 
Cala Rajada 
CB 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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Durant totes les visites, la delegació balear comptà 
amb la presència de Francisco Casero, president del 
Comité Andaluz de Agricultura Ecológica; essent 
aquest encontre organitzat pel Consell Balear de 
Producció Agrària Ecològica i patrocinat per la 
Conselleria d' Agricultura i Pesca. 

SA BOTIGUETA 
carrer ciutat,38 
Can Jeroniet 

Productes ecològics 

fruit"s i verdur"s fres¡_¡ues. 
pi!. et~rccJls, rnd, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

pmductes mallorquins 

st~lma.nalment et duim a ca 
teva la fruita i verdura de 
temporada. 

lnforma't al ¡.,lf.: 971 8 I 9 480 

Capdepera 
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abril 
Agenda de la 

vila maig 

Nats 
29març, 

Moisés Alameda Avellaneda d'Antònia i Adoranción 
Elsa Ruiz Ezelin de Juan José i Anna Birgitta 

dia 1, Neus Garau Terrassa de Bartomeu i Margalida 
dia 5, Irene Alba Galan de Mercedes i Antònia 
dia 8, Alina Schlegel Forshag de Andreas i Christiane 
dia 12, Paula Lorenzo Elia de Manuel Alej andro i 

Valeria Alejandra 
dia 15, Francisco Estevez Ferrer de Francisco 

i Catalina Do lores 
dia 17, Luca Zizzo de Floria i Alexandra 
dia 22, Juli eta Pado Peña de de Javier i Maria Florencia 
dia 28, Niklas Gómez-Quintero kemer d'Esteban i Simone 

Noces 

Nats 
dia 3, Marta Moreno Llabata de Rafel i Catalina Isabel 
dia 6, Manuela Saavedra Silva de Francisca i Josefa 
dia 8, Miriam Hinchado Giménez d'Antònia i Ramona 
dia 11, Arantxa Mora Pérez de J .Miguel i Milagros 
dia 14, José Manuel Morales García de 1. Sebastian i Sónia 

14, Núria Venera Gumiel d'Óscar i Sandra 
dia 20, Lena Rocha Gam un di de Luis i Maria Magdalena 
dia 23, David March Segarra de Juan José i Sílvia 
dia 26, Noemí Estevan Alba de José Luís i Carrnen 
dia 27, David Vega Sanez de Jesús Manuel i Rocio 
dia 29 Judith Coll Blanca de Gaspar Alfonso i Cristina 

Rebeca Alam e da Heredia d'Àngel i margarita 

Noces 
dia 4, Amaury Herrera Dykas amb Anaise Serrana Malagón dia 5, Miguel. Sancho Font amb Maria Domingo Gili 

Jorge Octaviana Molino Pazmiño amb Jacqueline Isabel dia 6, .Dcogracias Castellanos Cast illa amb Olga Petra 
Roca Troncoso Valarezo Paredes 

Finats 
dia 6. Oskar Ernest Horts Mobius (1.949) 
dia 8, Emma Lauenberger (1.912) 
dia 18, Lucia Àlvarez Godoy (2.002) 

...-- --T.E.G. S.L . 
ITECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABALLINESl 

1 DO ';;, GABALliNS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'Agulla, 14- Tel. i Fax: 56 39 27- CALA RATJADA 

OFICINA i TALLER: 

CI. Ferrers (Polígon Capdepera)· Tel. i Fax : 56 42 53 

Finats 
dia 12, Antonia Muñoz Ferrera (1.927) 
dia 1!~, Agustin Melis Pascual )1.949) 

Cetebl"anll'ti'Jt~t~d., ... n~•Molrrl,..* ,.......,,.""_.,.....,., 

M ou de Cala ~<~Cia 

¡ ~ThelUo 
Dr. Mardn Clavo 
La'tin 'B<tt:UCilda 
LaVeTeda 
ES~er ~ 
Dada-GUHU '<:i) 
D ISC J OCI<Bl''s .......... 

-~ P r<tiUCCions .»o-
"-..o~t""""'rr%A._ C.OMu~ ll) " ~d..-e-~ 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresarials 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

' ARTA 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

LA PALMERA (VI) 
1903-1908 

(XLVI) 

L'any 1903, en una casa situada en aquest indret del carrer de la Creu, hi havia la seu de La Palmera. Posteriorment seria esbucada 
per construir el gran magatzem i locals socials i administratius. 

A
mb l'a rribada de la tardor de l'any 1902, després 
de dos anys de passar per tot tipus de problemes 
i d'invertir diners per a no desaparèixer, La 

Palmera comencà a rebre comandes dels clients de la 
competència quan aquesta ja no podia atendre els 
encàrrecs d'obra de pauma. 

La recuperació fou ràpida; a l'estiu de 1903 ja 
havia sortit al mercat la producció emmagatzemada. A 

la fi La Palmera es consolidava comercialment i finan
cerament; després de tants sacrificis, rics i pobres ho 
celebraven joiosament. 

En el mes de juliol de 1903 es celebraren elec
cions municipals; Antoni Ferrer Pellicar "Cofeta", presi
dent de La Palmera i amb 77 anys, encapçalava la can
didatura que s'oposava als conservadors i guanyà 
copant totes les regidories (1 ). Encara que Antoni 



Història 

~ i 
~ 

I 

I --··· ·--···- -- - ~~--
¡ 

13 

pagaments i cobraments. Aquest dia 
l'administrador, en Josep Barella, ja 
podia saber amb quins doblers 
comptava per l'endemà fer la volta i 
pagar l'obra de pauma confecciona
da pels socis. 

Aquella acurada administració i el 
zel que mostrava l'administrador en 
el compliment de la seva tasca no 
impediren que als venedors sovint 
els hi mancàs algun dels productes 
que havien de despatxar a la botiga. 
Per aquest motiu i pel constant aug
ment del volum de negoci la Junta 
Directiva decidí iniciar les obres de 
construcció del gran magatzem de la 
plaça de l'Orient on centralitzarien 
tots els productes d'exportació i 
importació. 

El mestre de picapedrers escollit 
Rebut emplenat al magatzem de La Palmera; després havia de passar per caixa. 

Ferrer i Antoni Vaquer fossin membres del partit Liberal 
i el representessin a Capdepera, aquella candidatura 
municipal venia a demostrar la força de La Palmera ja 
que entre els seus integrants hi havia alguns dels 
homes que millor palesaven l'esperit de dita societat. El 
seu president ocuparia la batllia; entre els regidors 
destacava per la seva gran vàlua i honestedat el vocal 
Geroni Melis Melis "Capet"; en Miquel Garau Terrasa, 
propietari de Ses Roges; Gabriel Flaquer Melis, un dels 
joves republicans que havien fundat la Unió Obrera, 
després seria viticultor, com el president; Josep Vaquer, 
familiar d'Antoni de s'Heretat. També eren regidors: 
Bartomeu Alzina, Miquel Melis, Gerona Terrasa i Joan 
Vives. 

Durant tot el procés de constitució i consolidació 
de La Palmera els liberals i els republicans col-labo
raren estretament. Segons Antoni J. Massanet la majo
ria de les iniciatives preses per la societat eren obra 
d'aquells joves republicans procedents de la Unió 
Obrera (1885-1891 ). En aquests anys la societat coo
Qperativa arreplegava quasi tot el poble sense distin
cions ideològiques ni de riquesa. 

Tota la mercaderia d'importació passava pels 
magatzems de Vila-nova i Vila-roja i des d'allà es dis
tribuïa a les dependències o botigues de La Palmera. 
Els venedors a la menuda cobraven del tant per cent 
que tenien assignat sobre la caixa que feien; quan 
necessitaven gènere anaven a un dels magatzems a 
cercar-ho emplenant el corresponent rebut. Els diven
dres era el dia assignat per ajustar els comptes i fer els 

fou el gabellí Josep Bauçà "Tacó", un 
mestre de renom perquè havia treballat en la restau
ració de la capella i murada del Castell quan, l'any 
1871, es recuperà el culte a la Verge de l'Esperança; 
l'any 1890 havia edificat el convent de les monges fran
ciscanes; tres anys més tard bastia el convent dels 
Ligorins; és a dir, era el mestre escollit per a les grans 
obres. En la construcció del convent havia emprat, per 
primera vegada, bigues i columnes de ferro amb la qual 
cosa ja no feia falta recórrer als arcs i a les gruixades 
columnes d'obra per habilitar amples espais interiors. 

Entre 1904 i 1907 Josep Bauçà construí el magat
zem de La Palmera; la planta baixa estava destinada a 
botigues; el primer pis a dependències administratives, 
sala d'actes i casino; el porxo a magatzem. A més dels 
accessos a les botigues l'edifici comptava amb dues 
entrades que donaven a la plaça de l'Orient; una era el 
portal nQ 3 pel qual, mitjançant una ampla escala, s'ac
cedia a les oficines i dependències socials; l'altra entra
da era per a la mercaderia i comptava amb una escala 
que comunicava els diferents espais destinats a magat
zem. 

La plaça de l'Orient es convertí en el centre 
comercial i social del poble. La Palmera aconseguí que 
els pagesos fessin vida social; cada mes es celebrava 
junta general i la sala d'actes s'omplia de gent; es dis
cutien totes les qüestions i se comentaven els succes-
sos. 

Entre 1903 i 1908 La Palmera va viure la seva 
època romàntica, és a dir, fou capaç de generar il·lusió, 
fomentar la participació popular, desenvolupar inicia-
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tives i mantenir la gent esperançada. Entre les inicia
tives cal destacar l'organització de les matances de 
l'any 1904. Aquell any els comerciants catalans havien 
rebaixat el preu de compra dels porcs destinats a l'ex
portació; aleshores La Palmera va prendre la decisió 
d'organitzar una gran matança, durà uns quaranta dies, 
i vendre els embotits (sobrassada, botifarrons i ca
maiots) a la península utilitzant la seva xarxa comercial. 
La iniciativa va fracassar perquè la sobrassada tornà 
blanca i no la pogueren treure en venda (2). 

La bona marxa de La Palmera fou aprofitada per 
alguns socis per recordar a Antoni Vaquer aquella pro
mesa inicial que encara restava incomplida: oferir un 
interès del 6% als socis que havien invertit en accions; 
llavors, principis de 1908, s'havia acabat la construcció 
de l'edifici de La Palmera i econòmicament passava per 
un bon moment, per la qual cosa semblava oportú par
lar-ne. Un altre tema important que estava a l'ordre del 
dia era el tipus de societat cap el qual havien de trans
formar La Palmera; uns desitjaven una cooperativa de 
producció i consum, on les ganàncies estassin més 
repartides i garantits els drets dels consumidors, pro
ductors i socis. Uns altres volien una societat comercial 
que realitzes totes aquelles activitats que donessin uns 
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guanys, és a dir, que a més d'obra de pauma i queviu
res comercialitzes en teixits, adobs, exportació de 
carbó vegetal, escorça, calç i altres productes que 
estaven al seu abast. 

Després de molt insistir la Junta General aprovà la 
petició d'estudiar les propostes. La Directiva nomenà 
una ponència que analitzar els pros i contres i 
elaboràs un informe. El resultat d'aquell estudi fou la 
modificació d'alguns articles del reglament de 1899. 
La Junta Directiva acceptà aquelles conclusions i 
convocà Junta General per decidir mitjançant votació 
si s'acceptava la reforma de l'articulat. Durant el 
debat a la Junta General Antoni Vaquer es mostrà 
radicalment en contra de la proposta; argumentà que 
sense la continuada inversió de capital realitzada pels 
socis no existiria aquella societat i, per tant, les 
ganàncies els hi pertanyien; els productors i consumi
dors havien de conformar-se en la baratura i qualitat 
dels queviures que havia aconseguit La Palmera i en 
tenir assegurada la venda de la seva producció d'obra 
de pauma a un bon preu. No hi hagué acord i la refor
ma del reglament seguiria endavant. El darrer tràmit 
consistia en la seva aprovació pel governador civil i la 
posterior publicació. La Junta acceptà que de tot això 
se'n cuides Antoni Vaquer. El reglament que finalment 
sortí aprovat del Govern Civil i publicat no contempla
va les reformes introduïdes sinó allò que defensava 
Antoni Vaquer i que enfortia el seu poder personal. 

Les accions ja no eren de 5 pessetes sinó de 25 (art. 4) 
amb un interès del 5% (art. 5). Els membres de la Junta 
Directiva ja no serien elegits per la Junta General d'en
tre tots els socis sinó nomenats per dita Junta entre els 
socis que comptessin amb més de 1 000 pessetes en 
accions (art.14). Resumint, aquella reforma acabà amb 
una cacicada d'Antoni Vaquer mitjançant la qual aug
mentava el seu poder a costa de crear-se enemics, 
principalment entre els republicans que, com en Llucià 
Pascual aleshores secretari de la societat, abando
naren La Palmera. 

Una altra repercussió del conflicte el trobem en el 
registre de contribucions industrials que cobrava 
l'Ajuntament. Fins aquell any de 1908 els rebuts de con
tribució de la societat anaven a nom de La Palmera i 
adreçats al nQ 8 del carrer de la Creu i, posteriorment, al 
nQ 3 de la plaça de l'Orient; a partir d'aquell fet anaren a 
nom d'Antoni Vaquer Moll, especulador en farines i 
cereals i resident al carrer Fondo nQ 19; és a dir, havia 
desaparegut tota referència a La Palmera. 

Durant tota la Restauració (1876-1923) els 
poderosos, liberals o conservadors, tingueren un con
cepte molt caciquista de la política; tractaven l'oposició 

Cay~7&e({ 
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com a enemics convertint la lluita política en un 
enfrontament, sovint personal, on allò important era 
vèncer, ocupar els principals càrrecs públics amb gent a 
la qual devien favors i castigar l'oposició mentres els 
guanyadors s'adjudicaven privilegis. 

Aquell any de 1908 Antoni Fuster Aguiló "Ranxer" 
era un dels caps del partit conservador local i un dels 
comerciants arraconats per l'èxit de La Palmera que lla
vors ho controlava gairebé tot. Antoni Fuster hagué de 
diversificar la seva activitat comercial; a més de tragi
ner, per la qual cosa pagava 35'7 4 pts de contribució, 
s'havia fet navilier (3) pagant 59'76 pts de quota anual; 
però el principal dels seus negocis era com a "tratante 
de leñas", és a dir, exportador per via marítima de 
"metro", escorça de pi i carbó, cotitzant a l'Ajuntament 
1 07'22 pts; en total aportava 202'72 pts a les arques 
municipals controlades pels liberals. Antoni Vaquer que 
controlava quasi tot el comerç pagà 148'64 pts (4). 

A finals de 1904 dimití, per discrepàncies amb 
Antoni Vaquer, Antoni Josep Massanet Amengual; el 
seu substitut, Llucià Pascual, dimitia pels fets esmen-

15 

tats l'any 1908, ambdós eren d'ideologia republicana. 
El 26 de març de 191 O en Miquel Ferrer juntament 
amb en Llucià fundaren la societat ·El Renacimiento 
Obrero", la primera associació local de tendència 
socialista. La iniciativa fracassà desapareixent poc 
temps després. 

La nova Junta Directiva de La Palmera nomenada 
el mes de maig de 1908 estava formada per; 
President, Antoni Ferrer Pellicer "Cofeta". Vice
president, Bartomeu Melis Flaquer de Son Guiem. 
Vocals: Antoni Flaquer, Antoni Llabrés, Joan Sirer 
Orpí "Rinyon" i Pere Josep Melis. El secretari, Antoni 
Massanet Amengual (5). El vicepresident, Bartomeu 
Melis, fou el batlle de Capdepera entre 1906 i 1914, 
és a dir, era l'enllaç entre la política municipal i La 
Palmera. No era l'únic que compartia càrrec a amb
dues institucions; crec que hi ha una errada en el nom 
del vocal Pere Josep Melis, aquest personatge seria 
un cosí d'Antoni Vaquer, home de la seva confiança i 
que posteriorment, encara en temps de dita societat, 
ocuparia el càrrec de secretari de l'Ajuntament, em 
referesc a Pere Josep Vaquer Melis. Segons Antoni 
Josep Massanet, la intenció d'Antoni Vaquer era con
trolar-ho tot dedicant molt del seu temps a la política. 

Després de 1908 La Palmera entrà en una nova 
etapa en la qual Antoni Vaquer sempre imposà la 
sova voluntat perquè els ho mAs r¡1 JA nr.1 lJl<'lVAn Als 
llocs clan estaven al seu servei. El gerent havia salvat 
la cooperativa amb l'ajuda de tothom però en aquells 
moments La Palmera ja disposava de recursos 

financers i clients i Antoni Vaquer se sentia poderós i 
l'única persona imprescindible. 

JOSEP TERRASSA 

Notes 

1. A.M.C. Acta del 9 d'agost de 1903. 

2. Massanet Amengual, Antoni J. Història de Capdepera inèdita. 

3. A.M.C Registre de contribució industrial. Antoni Fuster fou el primer 
navilier local amb barca pròpia del qual hi ha constància; començà 
com a tal l'any 1 906. 

4. A.M.C. Registre de contribució industrial 

5. Reglament de La Palmera. El secretari de la societat l'any 1908, 
Antoni Massanet Amengual, era cosí per part de pare i mare del pri
mer secretari, aquell que dimití per desavinences amb Antoni Vaquer. 
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Fa 20 anys, 

deia ... 
Núm. 65 I maig 1986 

Fa exactament vint anys, ens trobàvem en portes de les 
eleccions generals que s 'havien de celebrar en el mes de 
juny. Joan Rai ens il·lustrà la portada amb un mapa d'Espanya 
ple de gent i una urna a damunt envoltada de grans 
interrogants. 

Portalet 
I, evidentment, també aquest fou el 
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- Comunicat de la Plataforma Progressista de 
Capdepera: En vista del que s 'intueix que serà 
I 'espectre polític que es presentarà a les eleccions 
municipals del 87, un grup de persones preocupades 
per tal perspectiva ens venim reunint amb la .finalitat 
de fer cos a una candidatura independent, pluralista 
i d'esquerra progressista (..) 

- El jurat que havia de fallar els premis del concurs 
d'idees per a la reordenació de la Plaça dels Pins va 
decidir concedir el guardó al projecte presentat sota 
e llema "Lince" (..) Hem de confessar que el projecte 
guanyador no ens parèixer cap cosa de l'altre món 
quan visitàrem l'exposició dels treballs presentats. 
L'únic que entenguérem és que dur a terme aquest 
projecte costaria uns setanta milions de pessetes. 

- Els dies 7 i 8 de maig, la majoria de mestres dels 
centres s 'Alzinar i s 'Auba se sumaren a la vaga con
vocada a nivell estatal per a protestar contra la nova 

llei de la carrera docent. 

tema del nostre editorial. Amb to distès, ~~~~~~~~~~~~~;b== 

- Un "Peugeot ", un "Visa" i 
tres "Vespa" són els nous vehicles 
recentment adquirits per 
l'Ajuntament per a la Policia Mu
nicipal. 

vaticinàrem la victòria de Felipe Gonzalez r-" ' l·"-
i el PSOE: Tots s 'eL~j(;rçaran per ~-.. ______ ::-.. 

obtenir un bon resultat, encara que el 
triom(ad01; segons tots els experts i les 
enquestes, serà F Gonzalez. I més 
endavant dèiem el mateix, més o manco, 
que es diu avui: Els aspirants, igual que 
r:ada quatre anys, es preocuparan per 
nosaltres i ens prometran la seva 
ajuda; arribats a la meta, ens 
oblidaran i nosaltres ens oblidarem 
d'ells. I és que la vida contínua. 

Veu i vot . -

Entrevistes 
Concepción Martínez, directo

ra de la guarderia municipal de 
Capdepera, i son Miquela Ollers, res
puusauk de la guarderia de Cala 
Rajada, foren les nostres 
entrevistades, fa vint anys, i elles ens 
parlaren dels problemes, especialment 
econòmics, que tenien ambdós cen
tres per a poder tirar endavant. 

Amb aquest nom, en aquell número Altres seccions 
de "Cap Vermell" encetàrem una nova Radiografia a Cala Rajada. 
secció que, si no anam errats, no va tenir Joan Pujadas 
una vida massa llarga. Es tractava de Cultura popular: El trenet. Joan Llabrés i Ramis 
polsar l'opinió pública sobre temes d'interès general. En aque- (Revista "S'Arenal") 
lla primera entrega, la pregunta era: "Fa falta una plaça?'', i Informe. VII. La conca del torrent de Canyamel. 
nosaltres encapçalàrem les respostes amb una carta adreçada !.Aspectes geogràfics. Pep Terrassa 
a l'Ajuntament. També opinaren Gabriel Flaquer, Llorenç _ Anàlisis clínica. Latour 
Alzina i Sebastià Adrover. Per què? Cap Vermell 

Sida&Soda. Llucià Rinyon 
Portalet Agenda de la Vila. Cap Vermell 

- (. . .) Per mi(jà d'un comunicat, el GOE ha denunciat L'embaulat. Tercera baula. Es Xoric de Son Xona 
l'extracció d'arena de sa Mesquida. Un comunicat que, _ El capell d'un savi. Erep 
no sabem per què, no ha arribat a la nostra publicació. _ Crítica al pensament de Lluís Racionera i Grau. 

_ Ja tenim w1 tren, també. No exactament un tren, sinó Mateu Gili i Mercant 
aquest succedani que s 'està posant de moda per les zones _ Des del Castell amb amor. Cap Roig 
turístiques. S 'ha de reconèixer que l'artefacte està .fèt _ Dia del Llibre. Cap Vermell 
amb bon gust però que embossa molt la circulació. Esports. Cap Vermell 
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ARA FA 50 ANYS ••• 
Sebastià Ferrer Maleter 
n~aig de 'f 956 

Eaktay Ah, ara fa cent 

anys que va néixer a 

Korea, i va recalar a Ma

llorca en fa més de 

cinquanta. Va ser director 

de s'orquestra simfònica 

de ses Illes Balears a par
tir de 194 7. Aquest gran 

músic, recordat per tots es 

mallorquins aficionats a sa 

música i que tenen edat 

suficient per mirar tan 

enfora, ves per on, en 
certa ocasió va dirigir es 

cor parroquial de Cala Rajada, reforçat per cantants 

famosos, com Francesc Bosch, i acompanyat per 

membres de s'esmentada orquestra simfònica. Es 
mestre Eaktay Ahn va venir a Cala Rajada, dos 

dies seguits, abans d'es concert previst, per a diri

gir es assaigs. Mos va donar molt de coratge, perquè 
c,;¡nt?tssim sense nirvis, en es c,nst<lt ci'es millors 

professionals de sa música mallorquina d'aquella 
època. S'actuació va tenir lloc amb motiu de l'ofici 

d'es dia de Sant Roc, i va constituir una de ses moltes 

atencions que Elionor Servera, esposa de Joan 

March, va tenir amb Capdepera i Cala Rajada. Hi 

va haver un motiu especial, en aquell ofici, i va ser 
sa benedicció de s'enrajo lat de 1' església que, fins 

aleshores, estava entrespolat. Qui va enrajolar 

l'església va ser en Biel Nebot, el qual, quan en 

parlam, mos conta un caramull d'anècdotes, de ses 

quals en parlarem en una altra entrega . 
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(fotografia BIEL NEBOT) 

Artà Cala Rajada 
Néndez Núñez,l7 
Plaça des Pins. 

Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

• • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • • 
P REMI CAP VERMELL 2006 

DON EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL 

PREMI CAP VERMELL 2006: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69 DE CAPDEPERA 
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El mes passat em vaig entretenir en un article que, 
un cop publicat i rellegit amb assossec, em sembla un 
exercici purament teòric, amb poc gruix d'allò que en 
podríem dir el batec de la vida. Parlava, aleshores, 
d'un llibre (Ben educats), al qual no vaig fer cap favor, 
en no ser capaç de reflectir-ne els aspectes més 
interessants. Però, i sobre tot, em sembla que apostar 
per la bona educació com a horitzó de les relacions 
interpersonals, tal i com va el món, és pegar bastonades 
a l'aigua. 

I per què dic això, ara? És que, amb un mes de 
biaix, ja he canviat dc parer? Anem a veure. La bona 
educació continua semblant-me un valor decisiu per tal 
que la convivència no esdevengui una selva. Ara bé, el 
panorama és tan desolador, feim tanta via cap a models 
de convivència que hom creuria extrets directament de 
l'Edat Mitja, que parlar de bona educació pot acabar 
resultant una cursileria. 

Recapitulem. A la dècada dels 50, la primera de la 
qual en tenc records perfectament estotjats, també ho 
érem, mal educats Realment, es tractava d'un 
primitivisme sense malícia, groller si voleu, però d'una 
certa noblesa: bruts i grossers, podíem fer cançons de 
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la viuda que es tronava casar, però també ens podíem 
llevar un rosegó de la boca per donar-lo a qui ho passava 
pitjor que nosaltres. Conscients de la precària situació 
econòmica en què vivíem instal·lats, la solidaritat era un 
bé necessari i, per tant, practicat amb convicció. Les 
persones teníem nom i cognoms, i fins i tot malnom, i 
per ells ens anomenàvem els uns als altres. Havíem estat 
pujats en el respecte cap a les persones majors -a les 
quals tractàvem de "vós"-, de manera que, fos per te
mor o per convenciment, "crèiem". La dictadura ens 
havia imposat models de conducta de tall totalment 
autoritari -i aquesta és una mala cosa-, però és que, a 
més, el nostre atavisme arrelava en comportaments 
plens de contenció i de reserva. Érem pocs donats a 
l'expressivitat excessiva, a l'exteriorització dels 
sentiments. Després, en els anys 60, el turisme ens 
desvetllà, ens va obrir els ulls . I, reconeguem-ho, ens 
va educar: Europa caminava un bon grapat d'anys per 
davant nostre i d'allà ens arribaren formes de relació 
noves, un autèntic refinament que no sospitàvem ni que 
existís. La televisió també es va obrir com una finestra 
per on guaitar al món i prendre consciència de com 
anàvem d'endarrerits. 

Sí, advocava per la bona educació, el mes passat, 
però per a arribar-hi haurein de desfer bona part del 
trajecte que la societat hem fet els últims anys. El turistes 
d'ara no són aquells viatgers encuriosits i respectuosos 
dels anys 60, i per tant, en general, ja no són un exemple 
a imttar. Hen al contrari, els escàndols i la gresca que 
organitzen un dia i un altre dia, amb total menyspreu per 
la gent que els acull, ens els posen com a model d'allò 
que no hauríem de fer en sortir de ca nostra -hem oblidat 
que el turista, per mólt que pagui, és un ·convidat i que a 
casa d'altri ens devem a l'amfitrió? De la televisió, amb 
les excepcions que volgueu , i a pesar de la llibertat que 
tenim per canviar de canal o per, senzillament, apagar
la, me'n faig algunes preguntes, que deuen ser les 
mateixes que us feis vosaltres: com es poden oferir a 
1' audiència, sense treva, les conductes socials més 
abjectes, indignes i menyspreables, en qualitat 
d'espectacle de consum social?, com es poden progra-

CLÍNICA 
DENTAL 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments Ce~. lc. R e~. j a. el e~. 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 
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mar, sense que cap cadena se'n lliuri, hores i hores del 
cine més violent i cruel? De la seva banda, no pocs 
programes de ràdio també s 'han instal·lat en la violència 
verbal, en I' agressió de paraula, en I' insult, segurament 
perquè, en el fons, saben que aquesta és I' esca que ens 
agrada mossegar. 

Veure les "celebracions" barcelonistes de Lliga i 
Copa d'Europa a Canaletes -sóc "culé" i me'n sent 
avergonyit-, o les també recents concentracions 
anomenades del "botellot", abonen el meu sentiment de 
regressió cap a models de comportament profundament 
agressius, que per fortuna nosaltres no havíem conegut 
abans. Aquest sentiment s'enrobusteix davant les 
faccions radicals de les aficions futbolístiques de tot el 
món. També hi contribueixen, i no poc, els centenars i 
milers de conductors que, amb la fúria que ens està 
trastornant, assalten carrers, carreteres i autopistes i 
posen en perill la pròpia vida i la dels qui gosen creuar
se en el seu camí. I què me'n deis d'aquests vertaders 
exèrcits, perfectament organitzats, que es dediquen a 
I' atac i el robatori amb violència, a comerços, indústries 
i cases particulars, sense que la vida de les persones 
que es troben pel camí sigui un obstacle que prenguin a 
consideració. Igualment ens podríem referir a aquesta 
epidèmia que ens ha sobrevingut en forma de violència 
familiar, de la qual les dones en són les víctimes 
propiciatòries. I podríem continuar engreixant la llista 
de símptomes, perquè són molts i molt greus, que avalen 
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I' existència d'una malaltia crònica en el cos de la nostra 
societat, en el nostre entorn immediat; per no dir res 
del flagell de la fam, de I' explotació infantil, de les 
guerres econòmiques, de la corrupció de les 
administracions, de l'esclavatge de la dona i de tantes i 
tantes formes d'anihilació que arreu del món 
contribueixen a fer de la vida un dolorosíssim trànsit 
sense futur ni esperança. Llegesc que a les Balars s 'hi 
produeixen 79' 8 infraccions penals per cada mil 
habitants, quan la mitjana estatal és de 49'3, cosa que 
va suposar que es cometessin 79.363 delictes durant 
l'any 2005. Estam parlant de Mallorca, sabeu? Sí, de 
I' illa de la calma. Quina barbaritat! 

M'agradaria viure en una societat més educada, 
propera a aquell estat de què parlava el mes passat en 
el qual no ens facem nosa els uns als altres, mentre 
miram de passar desapercebuts. Però, vist el panora
ma, crec que abans haurem de mirar de redibuixar el 
plànol general de les nostres formes d'existència. No 
podem començar la casa per la teulada. Ser educats 
suposa un estadi previ, un nivell bàsic anterior en el 
qual se sustenten alguns grans principis, com ara aquell 
que ens dicta que el món no és de cadascú de nosaltres 
i, per tant, no podem fer allò que ens surt del pou de 
l'instint. 

I és que, com he dit en alguna altra ocasió, del món 
només en som hereus usufructuaris. 

Nova oficina a Cala Rajada. Al carrer Magallanes, 47 
(cantonada Via Mallorca). Telèfon 971 56 54 20 

E 
Anticipa't! 

Reserva les teves vacances i paga fins un 19% menys 

Reserva de 1'1 d'abril al 31 de maig de 2006 

Per a viatges de 1'1 de maig fins al 31 d'octubre de 2006 
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p s M 
Informa 

Pressuposts de 2006 

Com ja deveu saber, els pressuposts 
es varen aprovar, per tercer any 
consecutiu, amb el suport del PSOE. 
Aquesta vegada, però, ha estat notícia 
que s'inclogués una partida de 30.000 
• per retribuir la participació d'un dels 

seus regidors a 1 'empresa pública recentment 
constituïda. Encara que durant aquests dies, i en el Ple, 
se n'ha parlat molt, des del PSM volem manifestar la 
nostra veu contrària a aquest fet, no perquè un regidor 
cobri per la seva dedicació a la política, sinó per la 
quantitat, 30.000 • (que es convertirien en uns 1.200 • 
mensuals), que consideram excessiva. Així ho 
manifestàrem al Ple, i esperam que, en un proper Ple, 
en el qual s'hagi d'aprovar la retribució definitiva, tant 
des de 1 'Equip de Govern com des del PSOE recapacitin 
pel bé del poble. 

Com també deveu saber, des del PSM no donàrem 
suport a l'aprovació dels pressuposts. I així ho férem, 
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no perquè volguem que el poble es quedi colapsat, que és el que 
ven 1 'Equip de Govern i sobretot Es Grup, sinó perquè no 
teníem cap altra opció. Són els tercers pressuposts d'aquest 
Equip de Govern i en cap d'ells s'ha tengut en compte a 
l'oposició, excepte al PSOE, a l'hora d'elaborar-los. Durant 
aquests tres anys hem vist com, des de l'Equip de Govern, s'ha 
descuidat completament el dia a dia del municipi, encara que, 
quan formaren el pacte PP-Es Grup, les dues formacions 
coincidiren en definir-ho com un pacte de gestió i lluny 
d'ideologies. Idò aquesta gestió és, precisament, la que ha 
mancat durant aquests tres anys. La situació del mobiliari urbà 
segueix igual o pitjor, les queixes pel manteniment de 
1' enllumenat públic augmenten i el que passa amb les festes ja 
no té nom (això sí, cada any es gasten més doblers). Pel que 
fa a despeses en Joventut i ajudes socials, aquestes davallen. 
Del patrimoni del municipi, s'estimen més no parlar-ne, això sí, 
en fòrums turístics queda molt bé que es digui que s 'ha de 
potenciar l'oferta cultural i patrimonial del municipi, però 
llavors res de res. Aquests són alguns dels exemples dels molts 
que segur que us passen pel cap. 

Per una altra banda, encara que el batle ens acusi de no fer 
propostes de cara als pressuposts, basta veure les actes dels 
plens, on hi figuren una gran quantitat de propostes presentades 
pel PSM, i s 'ha de dir que han estat poques les que han volgut 
dur a terme. O és que el batle no se'n recorda, de la proposta 
de fer una guia de 1 'oferta complementària del municipi? I de 
les nombroses sol·licituds per millorar la senyalització del 
poble? I de la proposta per fer una zona de passeig al camí Vell 
del Far? I de les sol· licituds per millorar l'estat del mobiliari 
urbà de zones com Son Moll, l::t pl::tç.::t dels Pins, el passeig 
Marítim, etc.? I de les vegades que hem demamat que 
s'instal-lin més bancs per seure arreu del municipi? Tampoc 
se'n recorda el batle de les vegades que hem demanat la 
reclassificació dels solars dels pescadors perque aquests hi 
puguin construir habitatges? S 'ha oblidat de les mesures que 
proposàrem, conjuntament amb EU, per tal de protegir el pinar 
i les dunes de Cala Agulla? I sobre l'abocador de Son 
Terrassa, que ha hagut de passar un any perquè ara ens digui 
el que nosaltres ja sabíem? En fi, sembla que no escolta el que 
li deim als plens i que tampoc no es llegeix les propostes 
registrades a 1 'Ajuntament per part del PSM. 

PD. Sembla que aquest Equip de Govern ha agafat el 
costum de dir mentides en públic. Primer va ser en Toni 
Muntaner i, ara, s 'hi ha afegit el bat/e en un escrit publicat 
a la revista Faxdepera. No és veritat que el PSM només 
participàs en una comissió informativa sobre els 
pressuposts, com tampoc ho és que no haguem fet cap 
proposta, ja que fa tres anys que no hem aturat de fer-ne. 
A més, per què no se 'ns va cridar també a nosaltres, com 
es va fer amb el PSOE, per fer propostes durant 
l'elaboració dels pressuposts i no una vegada que estaven 
acabats? Qui és que, veritablement, ha tengut manca 
d'interès perquè siguin uns pressuposts consensuats? 

Mateu Garau Flaquer (tel. 679 85 71 55) 
Regidor del PSM a 1' Ajuntament de Capdepera 
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r aquesta foto 

L 'ALTRE M ERCAT 

EL MERCAT MEDIEVAL ÉS UN BON MOMENT PER GAUDIR DE 
11

FER UNA VOLTA
11

, DE 

TROBKADA, AMB L1AMIC, DE FIKAK QUATRE COSES, EN DEFINITIVA DE FER POBLE PER UNS DIES. 

D'ALTRES NO PERDEN CALADA I BAKKEGEN AQUESTES ACTIVITATS LÚDIQUES AMB LA FEINA, NO 

HI HA RES COM APROFITAR LES FESTES MULTITUDINÀRIES PER A DUR A TERME ACTES 

INSTITUCIONALS. JA VElS ELS POLÍTICS NO S 1ATUREN MAI DE FER FEINA • 
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~ntre rialles i rialles, un company em 
comentava que, amb la posada en marxa del 
carnet per_ punts, alguns professionals del 
volant haurien de pensar a canviar de feina. 

Quan es posi en marxa, bastarà amb 
una parella de la policia de trànsit a 
l'autovia Joan Carles I. N'hi ha que perdrien 

els 12 punts en un parells de dies. Tots feim 
infraccions, voluntàriament o 
involuntàriament, però hi ha "professionals" 
que en lloc de donar llum donen fitm, amb 
avançaments indeguts, excessos de velocitat 
o no respectar la preferència de pas, de fòr
ma reiterada ... L'excusa de la pressa, 
evidentment no val. 

InstallaciotJS 

Pep Terrasa 

CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 
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El saqueig de REPSOL YPF a Llatinoamèrica 

Des que Evo Morales guanyà les eleccions a 
Bolívia s 'ha donat molta matèria als mitjans de comunicació 
per especular i murmurar sobre democràcia, indigenisme, 
globalització, etc., des dels que es posen de part dels 
colonitzadors i els seus descendents, molts dels quals no 
s 'han aturat mai de marginar la població indígena i espoliar 
tots els territoris que han trepitjat, fins --·-
als que han trobat que una persona in- • 
dígena no podria donar la talla per fer 
de cap d'estat, fet que els converteix 
en discriminadors, perquè ben igual que 
aquells que no es fiaven o no es fien 
d'una dona en el poder, ara tampoc no 
ho poden consentir a un indígena, ja que 
el consideren com un ésser inferior. De 
totes maneres aquests difamadors el 
que no podien pensar mai era que Evo Morales compliria 
la seva promesa electoral de nacionalitzar les riqueses 
naturals com són el petroli i el gas natural, creien que farien 
el que fan la majoria de persones que quan toquen el poder 
es deixen comprar pels poderosos que ho dominen tot amb 
doblers, aquells que fan que més de la meitat de la població 
mundial visqui en la misèria i corri el perill de morir-se de 
fam. 

Els països desenvolupats condueixen l'economia 
mundial de la mà del neoliheralisme i atorguen la direcció 
del món a les grans transnacionals, que saquegen com els 
antics descobridors que tornaven amb les galeres 
carregades d'or i plata dels països que descobrien; avui el 
saqueig és més dissimulat i es fa en forma farisaica de tal 
manera que aquestes multinacionals arriben com si 
haguessin de ser les salvadores de grans poblacions que 
viuen en la misèria, i només són salvadores d'elles mateixes 
i s'encarreguen de buidar de riqueses els llocs per on 
passen, fan molt poques concessions i grans destruccions. 
Això és el que feia REPSOL YPF a Bolívia. Explotava el 
gas i aconseguia que els ciutadans bolivians fossin els que 
menys gas tenen de tot el continent americà, ja que no 
havien preparat les corresponents xarxes de canonades a 

Ens mudam! 
A partir d'ara ens trobareu al 
carrer can Melis (cantonada 

Méndez Núñez) 

telèfons. 971.818.945 I 971.819.209 Cala Rajada 

les ciutats per servir-lo, i es multiplicava per 35 el cost a la 
boca del pou, quan es venia en garrafes. Tant els era ex
plotar un pou dins un parc natural com dins un territori 
indígena, sense mirar si destruïen més que compensaven. 
REP SOL, innocent fins que no es demostri el contrari, està 
acusada de fer contraban d'hidrocarburs per no pagar 

imposts a l'Estat bolivià o de fer-se 
seves reserves que pertanyen a 

·• l'Estat. Moltes vegades i a partir de 
concessions fa prospeccions en 
territoris indígenes quítxues i d'altres 
comunitats, sense fer estudis 
d'impacte mediambiental. No vos 
sona aquesta música?, no 1 'hem sen
tida per aquí als govems que també 

.l! apliquen el neoLiberalisme brutal? 
Cada vegada que la multinacional ha explotat un territori, 
sempre amb forta oposició dels pobladors, ho ha fet a canvi 
d'unes compensacions, ·que mai no han estat massa útils 
per als territoris i quan ha acabat l'explotació d'aquells 
pous per esgotament o per manca de producció rendible, 
ha incomplert els plans que havia signat, com eren els de 
deixar aquella zona tal i com I 'havien trobada. 

Per culpa dels abocament incontrolats a una llacuna 
un pare i un fill varen morir cremats quan varen encendre 
una cigarreta per 1' explosió del gas acumulat. La companyia 
ni es va fer càrrec de les indemnitzacions corresponents ni 
varen deixar entrar el Govern bolivià a l'explotació per fer 
un estudi de com es treballava allà i de les condicions 
existents. Aquestes i moltes més són raons suficients perquè 
un govern democràtic i que cerca el bé del país i dels seus 
habitants, privatitzi les seves riqueses naturals. 

Mentre això passa allà, aquí el PP i la colla de la 
seva "brunete mediàtica" s'estiren els cabells i exigeixen 
al Govern espanyol que actuï contra el bolivià, com si hagués 
de defensar els béns de tots els ciutadans d 'aquí, quan 
1 'únic que es pot defensar és una multinacional que defen
sa la riquesa d'uns pocs i els interessos dels seus accionistes, 
més del 50% dels quals no són espanyols. S 'ha de tenir en 
compte que el Govern socialista espanyol s 'havia 
compromès a condonar el deute a Bolívia, cosa que enca
ra no ha fet. Però hi ha moltes associacions, grups, sindicats 
i partits polítics d'esquerra que envien el seu suport al 
president Evo Morales perquè no afluixi en la tendència a 
aconseguir que les riqueses d'un país reverteixin 
completament en el propi país i no en les butxaques d'uns 
poderosos i que comencin a ajudar a canviar el signes 
econòmics dels temps, fugint de les garres de la més ne
fasta globalització neoliberal. 

Pere Polo, 
president de l'ONG Ensenyants Solidaris 



comunicat 

Esquerra unida de Capdepera 
COMUNICAT DE PREMSA 

17 de juny de 2006 

El conseller de Turisme, Joan Flaquer, mostra el 
seu cinisme en declarar la seva voluntat de 

promoure el Parc Natural de Llevant 
La petició dels hotelers d'utilitzar el Parc Natural per a 

promoció turística revela la necessitat d'un vertader Parc de 
Llevant per al futur turístic de la comarca 

Joan Flaquer, Conseller de Turisme ha declarat, en el 
marc d'una Assemblea de l'Associació Hotelera Cales de 
Capdepera, que "El Govern apostarà per la promoció turís
tica del Parc de Llevant". El Govern decideix, per tant, fer 
promoció turística a partir d'un Parc Natural que va fer 
desaparèixer del mapa. 

El Parc Natura! de Llevant va ser creat pel govern del 
Pacte de Progrés el novembre de 2001, amb una extensió 
de 21.507 hectàrees (superfície terrestre 16.232 i superfície 

Cases de 
Son Barba 
Re5taurant Finca Agroturi5me 

Un lloc, un paísat¡e, un amhient particular ... 

RESTAURANT CUINA MEDITERRÀNEA 
a la carta o menú de dues opcions 

Dijous barbacoa 

. ,_ 
Reserves: Tel. 971 565 776 

Ctra . Cala Mesquido- Camí de San Borbassa - Capdepera 
info@sonborbosso.com - www. sonbarbosso.com 
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marina 5.275), compreses entre els municipis d'Artà, Son 
Servera, Capdepera, Sant Llorenç i Sta. Margalida. EI 
desembre de 2003 , el Govern Matas va retallar 
dràsticament el Parc i el va reduir a 1.568 hectàrees. Ho 
va fer pel procediment antidemocràtic d'usar la Llei 
d'Acompanyaments dels Pressuposts i seguint la ridícula 
doctrina que només les finques públiques s'han de protegir. 
L'eliminació gairebé total del Parc és un tribut que ha de 
pagar als "antiparc", que havien presentat el Parc com un 
atac a la propietat. 

Des de llavors, s'ha demostrat la greu equivocació 
d'aquesta retallada. En primer lloc, pel que suposa en 
pèrdua d'ajudes per a propietaris. Alternativa EU-EV ja 
va denunciar fa uns mesos que els quatre anys de gestió 
del PP suposaran, per als propietaris de les finques incloses 
dins els Parc Natural de Llevant, pèrdues de prop de 
2.000.000 • en subvencions. La propietat privada és, doncs, 
la primera perjudicada. 

En segon lloc, pel que suposa per al futur turístic de la 
comarca. Alternativa EU-EV també ha denunciat 
recentment que l'Ajuntament de Capdepera fa servir, als 
seus fulletons cie promoció turística, mapes de la Penínsu
la de Llevant amb la delimitació del Parc anterior a la 
retallada, en el que constitueix una clara publicitat 
enganyosa i un reconeixement dels beneficis del parc. 

La petició dels hotelers de Capdepera d'usar el Parc 
en la promoció turística suposa la demostració més clara 
dels beneficis de la política de protecció d' espais naturals. 
El futur turístic de la Península de Llevant necessitat d'un 
vertader Parc Natural. Cada vegada és més gran la de
manda turística lligada a espais naturals preservats. Un 
ridícul Parc Natural de 1.500 hectàrees no serveix per 
respondre a aquesta necessitat de tenir zones naturals 
protegides per valoritzar la comarca des del punt de vista 
turístic. 

La petició dels hotelers posa en evidència com 
la manca de sensibilitat ambiental del Govern Ma
tas és la primera amenaça al nostre futur com a 
destí turístic. La promesa de Joan Flaquer d'usar el 
Parc en la promoció turística revela, a més, que el 
Govern Matas concep la protecció com una pura 
qüestió de marketing . 

Informació: 
Miquel Àngel Llauger (670027030) 
Maria Orts (606138806) 
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Joan Nebot "Rai" 

VI 

Aquell estiu vaig conèixer de prbp en Colavet. Venia a 
la possessió sovint, tot lo dia, per ajudar a Pau en el treball 
de la terra. Segava, o regava a 1 'hort. A tothora hi havia 
quefers inajornables, puntuals, que no podien deixar-se per 
demà. I la jornada s'allargava fins ben entrada la nit. 
Llavors, en Colavet s'acomiadava i, colcant la bicicleta de 
manillar alt, tornava a casa seva pel camí terrós del 
comellar. Des de la clast, jo mirava la glopada fugissera 
del seu fanal, com anava il·luminant petits fragments del 
paisatge, fins que es perdia rere l'embalum d'un turó. 

Els primers dies que vengué a treballar a la possessió, 
semblava no adonar-se de la meva presència. O 
m'ignorava, com si jo no existís per a ell. Passava i 
traspassava vora meu sense mirar-me ni parlar-me. 

A mi, en principi, m'imposava un gran respecte la seva 
corpulència de mascle, el seu caminar disforjo, els trets 
vigorosos del seu rostre, la barreja d'innocència i 
d'inconformisme que traspuava el seu esguard Ja seva 
paraula trinxetejada per acabar de pressa, les mans 
immenses, tota la seva còrpora d'homenàs. I 
m'inquietaven, sobretot, les curolles que jo intuïa que portava 
amagades, aferrades a les entreteles del seu cervell. 
Tenia la presència d'home que no es vincla, obstinat fins a 
l'arrel, d'idees enterques, que es van regruixant per dintre 
fins qu,e un moment donat, la sang s'esvalota ... 

Un dia en què en Pau i en Colavet segaven blat al 
comellar del torrent, ran de I' estanyol den' Anyana, la dida 
em donà un cistell ple de menjar perquè el portés ~ls 
segadors, per a la berenada. Vaig arribar al tall. En Cola vet 
segava, ajupit sobre el rostoll, i cantava la tonada del se-
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gar. Emperò amb una lletra estranya que parlava d'unes 
raons trepitjades, d'unes volades que la mala llet havia 
escapçat. 

Vorejava el bladar, al costat del torrent, una bardissa de 
canyes. Era espessa i les canyes altes i espigades. El 
ventijol pentinava les fulles. Ens asseguérem a l'ombra 
del canyar. La fresca que hi surava era reparadora. Els 
dos segadors, asseguts a sobre d'unes gavelles, se servien 
el berenar. Per primera vegada en Colavet ve mirar-me. 
Entre mossegada i mossegada em preguntà: 
-Com et dius? 
-Carles. 
- Carles? No és corrent aquest nom entre nosaltres. 
- Era el nom del meu padrí. 
-El pare del teu pare? 
-Sí. 
- Era foraster? 
-Sí. murcià. 
- En vaig conèixer un, de murcià -es dirigia a Pau- Era 
un tudossa reconsagrat. No anava de feina. Vingué per 
aCÍ CUIIl a picauur Ut: peura, 4Ua11 feit:Il la carrelera Je 
Son Servera. I va decidir quedar-s'hi, però un dia, amb 
una pujada de calentura, volgué tirar-se la dona d'en Trocet 
que malgrat el nom és un homenot de braó fort; aquest: 
quan sentí els crits de la dona, hi comparegué i me'l trobà, 
al murcià, calçons baixos;li envergà coça a la collonera 
que el deixà mig estormaiat. Quan tornà en si ho donà a les 
cames i mai més se l'ha tornat a veure. Té males puces, 
en Trocet: putada que li fan, putada que torna, sense anar 
a cercar ni jutges ni civils. No hi creu, ell, en la justícia. I 
ara si que no. Ara s 'ha acollonit un poc. Diu que fa bon 
gallejar de valents amb una pistola enles mans, com fan 
alguns. 
-I que no l'esbatussaren fort quan la guerra? 
-Si. L'apallissaren devers la sala ... 

I en Colavet va callar de cop. Em va mirar a mi i desprès 
\~ . mirà en Pau. F ou una mirada fugissera, delatora que estava 

\.; ocultant quelcom que en la conjunció de la conversa quasi 
I li havia vessat. Canvià de conversa. 

CI. ~ajor, 4) 
,' / 

- Un dia hauríeu de venir, tots dos, al gorg, a pescar 
anguiles. 

'\. ~ \ - Idò ja ho diràs. EL fa ganes, Carles, anar a pescar 
"\ . anguiles? 

Tel.}71 56 41 91 •)7580 C~PDE .RA -Sí_. N~ les conec jo, les anguiles. 
,. · - HI amrem la setmana que ve, si va bé. On us agradaria 
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més ana?Al gorg de ca'n Prohens o aquí baix, a la des- -Deu buscar una tapadora. 
embocadura del torrent? I va riure irònicament , en Colavet. En principi, vaig que-
- On tu la vulguis. dar sense assabentar-me cap a quin indret tirava la seva 
- Idò aquí baix. L'altre gorg té massa mals records per ironia . Gairebé em semblà insolent. I de sobte vaig 
a mL comprendre tot el significat que s'hi amagava, rere 
-Tranquil, Colavet, a nosaltres ens és el mateix. aquelles paraules. Per un costat, la impotència d'en Colavet 

Va fer-se un silenci. Un llarg silenci. Ell semblava que ' .. davant el poder de les pistole: desprès de ser ofès, maltractat 
estaven tot engrescats amb la berenada, jo fingia estar tot i vexat, no li queda a l'home més que el recurs de la ironia 
concentrat a fer un flabiol de canya, però cada vegada mordaç, del sarcasme. Per l'altre costat, les seves paraules 
que alçava la mirada de la feina em trobava amb els ulls em donaven a entendre que si el meu pare volia un advocat 
d'en Cola vet. Llavors ell desviava 1 'esguard. La situació era perquè el defensés el dia de demà i justifiqués les seves 
s 'havia enrarit, era tensa, lassa de cabòries inconcretes .I malifetes. En aquell moment, Estel, vaig jurar-me que mai 
jo freturava la concreció. Necessitava descobrir fets , ho seria, advocat. Estudiaria una altra carrera. La que fos. 
accions concretes de les aventures nocturnes del meu La que més em plauria a l'hora de decidir-me. 
pare. M'hauria agradat encetar altre vegada la conversa Vaig bufar la canya i sortí un piulo escardat i sec com un 
sobre el tema que havia quedat interromput, treure 'n gemec. 
clarícia, però era un inexpert en el diàleg amb els homes i, Sota la feixugor de la solellada, les cigales tocaven la 
a més,em feia por que descobrissin el meu interès d' xeremia, estrident i monòtona. El blat cruixia. 
esbrinar el passat del meu pare. Vaig callar. A la nit ho 
demanaria a en Pau. 
- Estudies? 
- Sí. 
- I què estudies? 
-El batxillerat. 
- Desprès estudiaràs carrera, suposo. 
- Sí. 
- Quina mena de carrera? 

• •••••••••••••••••••••• 

~~ulla't per l'esclerosi múltiple 
-No ho sé. El meu pare vol que sigui advocat. L'EsclerosiMúltiple(EM)ésunamalaltiadelsistemanervi&central r-------------------......, CSCN),ésadir,delsnervisqueformenelcervell ilameduHaespinal. Les 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Torre de Canyamel S. XIII 

1966- 2006, 40 aniversari 

Carretera de Artà a Canyamel, km5 
Tel: 971 841310 

porxada@futumet.es 

seves causes són desconegudes i encara no es pot prevenir ni guartr. 
No obstant, no és mortal i s' estàn aconseguint grans progressos en el 
seu tractament i en la identificació dels mecanismes que hi ha impr~eils 
en el seu desenvolupament. 

Esclerosi múltiple significa que múltiples àrees de teixit estan 
lesionades, tambécridadesplaques,acausade la desmielinilzació,o 
destrucció de la mielina, que és la cobertura grassa que cobreix les 
fibres nervioses. 

El proper dia 09 de juliol es durà a terme la 129 edició de la 
campanya "C" amb l'objectiu d'informar i sensibililzar envers aquesta 
malaltia crònica i invalidant i fomentar la solidaritat amb tots els 
afectats i afectades per l'esclerosi múltiple i les seves famUies. 

A Capdepera es farà a la Plalja de Cala Agulla, davant la caseta 
de la Creu Roja. Pertot això, des de l'Ajuntament demanam la vostra 
colbboració, tant venint a nedar com perallrestasquesque hi haurà 
durant la diada. L'horari de la Diada serà de les l O'OOfins a les 18'00. 

è mba 
Fundació Embat 

d'Esclerosi Múltiple 
Més informació als Serveis Socials Municipals: 971 819 201 

(demanar per Cati Morey o M' Carmen Cursach) 
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CARRETERESALAMALLORQUINA 

UCAP-UM opina: 

Com cada any, amb l'arribada de l'estiu i de la tempo
rada turística, els problemes de circulació s'agreugen, 
sobretot a la nostra zona de Llevant (anar a Palma és un 
suplici) degut al 'increment de turistes que volen visitar l'illa 
amb un cotxe particular. 

Sabem que l'economia de Mallorca es basa en el motor 
del turisme, i per això és necessari oferir el millor servei als 
visitants, i això passa per unes caneteres segures i amb una 
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trams secundaris, s'han millorat molts punts d 'accés a les 
vies principals, s'ha assolit un òptim estat de conservació 
de les vies i s 'han adequat els accessoris a la realitat ma
llorquina més tradicional, apostant per la pedra en sec i per 
escultures d'artistes locals. 

Amb aquest objectiu, i perquè som un partit centrat i 
preocupat pels problemes dels ciutadans, la Presidenta 
Munar, a Madrid, va aconseguir un acord per les carreteres 
de Mallorca, acord que no hagués estat possible sense 
l'esforç d'UM per centrar les postures radicals dels partits 
centralistes. Els Consells Insulars pogueren dir a seva i a 
Mallorca, govemat per UM, el Consell de Mallorca signarà 
el millor conveni de carreteres de la nostra història, que 

estètica agradable. 
Des d'UCAP-UM som 

conscients de que la realitat viària 
actual de Mallorca no és la que ens 
mereixem els mallorquins i mall or

UCAP ! 
pretén donar solució al greu problema que 
vivim actualment els mallorquins en tema 
d'infrastructures. 

Tot i que a illes veïnes aquest és un tema uNió PER CAPDEPERA Mallorquina 
conflictiu i que sabem que un sector de 

ciutadans no recolzen aquests tipus d ' actuacions, des 
d'UCAP-UM estam ben orgullosos de que aquestes 
carreteres que fa el Consell de Mallorca siguin, si més no, 
l' inici del fi del gran deute històric que sempre ha tingut 
Mallorca en temes d'infrastructures. 

quines que hi vivim i les persones que ens visiten. 
És per tot això que el Consell de Mallorca està apostant 

per unes carreteres segures i respectuoses amb el medi 
ambient. Per això, des que es van assumir les competències 
de caneteres, s 'ha intentat aplicar un model viari sostenible 
i tradicional que intenta conservar un estil mallorquí molt 
peculiar. 

El Consell de Mallorca ha iniciat, i ben prest direm que 
és una realitat, les obres del desdoblament de la MA-15, la 
carretera que uneix Palma amb Manacor i que era tan 
necessària pels que, com nosaltres, vivim al Llevant de 
l'illa 

És molta la feina que s'ha fet des de la institució insular 
en tema de carreteres. S 'han condicionat i arreglat molts 

(01. or oc Qi ov os oc ) 
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Racó de la poesia 

VERD I TARONJA 

Cabdal de passió, 
en el mar transparent dels teus ulls. 

Balla la lluna amb l'au ba, 
per rompre la tristor d'aquella vall. 
Deixant enrera la nit fosca,ja trencada, 
però guardant les paraules que ens vam dir, fluixet a l'orella; 
mesclades amb les notes del vell piano 
penjades com un castell en l'aire. 

T'en recordes del solitari cant de l'òliba en aquell camp verd 
i taronja? 

Nosaltres com imantats per l'amor ens uniem, 
amb tot, 
i amb tots. 

La ment nua i el sentiment net per poder-hi deixar una 
empremta profunda i dolça ... 

Com després de ploure molt. .. 
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PAU F.ALEMANY I BERNAT 

-----------------------Sóller,Primavera de 1993 

BANDA DE TAMBORS I CORNETES 

Es COMUNICA A LES PERSONES QUE HAN FORMAT 

PART DE LA BANDA DE TAMBORS I CORNETES DE 

CAPDEPERA, QUE HEM TORNAT A INICIAR ELS ASSAJOS. 

DESPRÉS D'UNA LLARGA ABSÈNCIA ... TORNAM ! ! ! 

DIES D'ASSAIG: 

DILLUNS I DIMECRES A LES 20 HORES AL GIMNÀS 

DE s'ALZINAR 

TELÈFON DE CONTACTE: 658-864062. JAUME Tous 
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FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi 

--------------------------- per Felip Esteva Castro 

TÀXON:RHAMNUS BOURGEANUS FAMÍLIA: RHAMNACEAE 
NOM COMÚ: ALICANTINS 
COMUNITAT: AL. OLEO-CERATONION ASS. CNEORO-PISTACIETUMLENTISCI 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Arbust espinós formant 
coixinets. Fulles linears allargades una mica més amples a la part 
de dalt, obtuses, subsèssils,enteres i glabres. Les flors son petites 
i grogues Drupa ovoide comprimida lateralment 

FLORACIÓ: Principi de primavera 

HABITAT: Viu preferentment a les zones rocoses i ventoses de 
la muntanya des de gairebé el nivell de la mar fins gran altitut 

DISTRIBUCIÓ: Mallorca 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Al nostre municipi l'he 
observada al puig del telègra:fo al puig de s'Àguila i a l'explanada 
de sa Mesquida- es Freu, formant coixinets juntament amb 
1' astragalus i launaea 

OBSERVACIONS: A les parts baixe més exposades al ent 
de la mar aquest arbust es troba com un coixinet. A les parts més 
altes el trobam com un arbust dret que pot ari bar a més d 'u1"1 

metre 
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